
       

Zápis z Plenární schůze České diabetologické společnosti 

konané dne 28.04.2023 u příležitosti 59. Diabetologických dnů v Luhačovicích. 

------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

Účast členů výboru ČDS: MUDr. Barbora Doležalová, MUDr. Vladimíra Fejfarová, Ph.D., MUDr. 

Milan Flekač, Ph.D., prof. MUDr. Martin Haluzík, DrSc., prof. MUDr. Alexandra Jirkovská, CSc., 

prof. MUDr. Milan Kvapil, CSc., MBA, prof. MUDr. Terezie Pelikánová, DrSc., prof. MUDr. 

Martin Prázný, CSc., Ph.D., MUDr. Marcela Szabó, prof. MUDr. Jan Škrha, DrSc., MBA, MUDr. 

Jan Šoupal, Ph.D.,  prof. MUDr. Zdeněk Šumník, Ph.D., MUDr. Jitka Zemanová.  

Účast členů revizní komise: MUDr. Alena Adamíková, Ph.D., MUDr. Josefína Štefánková, 

Ph.D., MUDr. Zdeněk Jankovec, Ph.D. 

Účast členů shromáždění: v sále bylo přítomno 98 členů ČDS. 

----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 

PROGRAM plenární schůze: 

 

1. Zahájení plenární schůze.  

2. Ustavení návrhové a mandátní komise, schválení programu plenární schůze. 

3. Zpráva předsedy o činnosti výboru v uplynulém období (04/2022-04/2023).  

4. Zpráva o činnosti OSAD. 

5. Zpráva o činnosti podiatrické sekce. 

6. Zpráva o činnosti technologické sekce. 

7. Zpráva o činnosti sekce pro dětský diabetes. 

8. Zpráva o činnosti psychologické pracovní skupiny.  

9. Zpráva o činnosti pracovní skupiny pro těhotné. 

10. Zpráva o činnosti sekce sester.  

11. Zpráva pokladníka o hospodaření ČDS.  

12. Zpráva revizní komise.  

13. Diskuse.  

14. Návrh a hlasování členů shromáždění o návrhu. 

15. Ukončení schůze. 

-----------------------------------------------------------------------------------------------------------------  

 

 

Ad 1.  Zahájení.                                      prof. M. Prázný 

 

       Prof. Prázný zahájil plenární schůzi, přivítal přítomné členy shromáždění ČDS, členy 

výboru a revizní komise ČDS a vyzval shromáždění k ustavení mandátní a návrhové komise. 

Prof. Prázný navrhnul návrhovou komisi v následujícím složení: předseda prof. J. Škrha a 

členové MUDr. B. Doležalová a MUDr. J. Hradec. Následně mandátní komisi ve složení Dr. J. 

Škrha jr. a Dr. M. Flekač.  



 

 

Ad 2. Schválení návrhové a mandátní komise.                                                     prof. M. Prázný 

     

       Návrhová a mandátní komise ve výše uvedeném složení byly schváleny členy shromáždění. 

Následně byl schválen program plenární schůze. 

 

Ad 3. Zpráva předsedy o činnosti výboru ČDS za uplynulé období 04/2022-04/2023. 

                                                                                                                                        prof. M. Prázný 

 

 

• Informace z členské schůze ČLS JEP: 

 

A. Byla schválena nová pravidla pro členství ve společnostech a vytvořeno tzv. profesní 

členství. Byly schváleny nové stanovy ČLS JEP a možnost definovat a strukturovat různá 

členství jednotlivých společností ČLS JEP. 

B. Byla schválena nová pravidla pro volby do společnosti a sekcí s možností 

elektronického hlasování.  

C. Předsedou společnosti ČLS JEP zůstává prof. Š. Svačina, prof. J. Škrha byl zvolen do 

předsednictva ČLS JEP. 

D. Administrativní činnosti – registrace nových členství a žádosti lze řešit čistě 

elektronicky z portálu ČLS JEP. 

 

 

• Jednání s institucemi: 

 

A. VZP, SZP: 

       Bylo dosaženo schválení úhrady výkonu screeningu diabetické retinopatie 

v diabetologických ambulancích pomocí umělé inteligence. Kategorizační komise MZ ČR 

vyslovila souhlas s úhradou senzorových technologií u pacientů s ostatními typy DM (mimo již 

schválené DM 1. typu) léčených IIL (3 a více aplikací inzulínu denně), došlo k mírným úpravám 

programu VZP PLUS a ve finále je pilotní projekt zapojení nutričních terapeutů do ambulantní 

diabetologie. 

 

B. SÚKL: 

       Snaha o prosazení nižší hodnoty HbA1c pro úhradová omezení byla úspěšná u DPP4 

inhibitorů, kdy byla hranice pro intenzifikaci snížena na 53 mmol/mol, ale zatím nemá toto 

rozhodnutí definitivní platnost. Nadále se výbor snaží prosadit zrušení preskripčního omezení 

BMI na hodnoty vyšší než 35 kg/m2 u GLP1-RA. Úspěšná byla snaha o zpřístupnění předpisu 

SGLT2i bez ohledu na HbA1c pro pacienty s CKD a HF. V řadě situací byly tyto aktivity spojeny 

s úspěchem (srdeční selhání i chronické onemocnění ledvin bez ohledu na hodnotu HbA1c). 



Bylo doporučeno sledovat portál SÚKL, kde jsou uvedena aktuálně platná preskripční omezení 

pro jednotlivá antidiabetika. Nadále probíhají diskuse o revizi rozdělení antidiabetik do 

lékových skupin a podskupin (DPP4i/GLP1-RA), vč. rozdělení inzulínových analog. Vedení 

výboru intenzivně jednalo s MZ ČR a zástupci SÚKL o aktuální dostupnosti antidiabetik. Opět 

se doporučuje sledovat aktuální informace na stránkách SÚKL týkající se dostupnosti léků. 

 

C. Další OS – kultivace a sdílení výkonů s jinými odbornými společnostmi: 

 

       Stále probíhají jednání se zástupci různých odborných společností ve snaze nasdílet pro 

odbornost diabetologie další výkony. 

 

 

• Nová doporučení: byla vytvořena odborná doporučení pro péči o osoby s DM 1. typu, 

v přípravě jsou doporučení pro dietní postupy, byl vytvořen KDP pro KVO u pacientů s 

DM, bylo vydáno stanovisko k použití SGLT2 inhibitorů v mezioborové péči pro 

nediabetology. 

 

• Podpora diabetologie: výbor podporuje aktivní účasti členů ČDS na kongresech, vč. 

zahraničních konferencí. Odborná společnost se aktivně účastní řady výběrových řízení 

pro vznik nových pracovišť diabetologie v ČR. Výbor vydává záštity nad odbornými 

akcemi, ev. schvaluje finanční podporu pro tyto akce. Výbor podporuje řadu 

certifikovaných kurzů ČDS. 

 

• Podpora komunikace směrem k pacientům a veřejnosti: výbor podporuje portály 

cukrovka.cz, detskydiabetes.cz a tehotenskacukrovka.cz. 

 

• Výbor uděluje řadu ocenění pro členy s významnou publikační aktivitou atd. 

 

Ad 4. Zpráva o činnosti OSAD.                                                                                         Dr. M. Szabó 

 

       Dr. Szabó informovala o změnách stanov OSAD. Zásadní změnou je rozšíření možnosti 

voleb o distanční formu hlasování a změna otevřeného hlasování na hlasování tajné. Touto 

formou již proběhly volby v r. 2022, volby do koordinačního výboru spolku a revizní komise. 

Pro období 2022–2026 byl snížen počet členů koordinačního výboru o 4 členy (z původních 11 

členů na 7 členů) a zůstal zachován počet 3 členů revizní komise OSAD. Do výboru byli zvoleni 

dr. Doležalová, dr. Edelsberger, dr. Jankovec, dr. Szabó, dr. Štefánková, dr. Veselá a dr. J. 

Zemanová. Do revizní komise (RK) byli zvoleni dr. Hudcová, dr. Jílková a dr. Nevrlá. Předsedkyní 

spolku byla zvolena dr. Szabó, pokladníkem dr. J. Zemanová a předsedkyní RK dr. Nevrlá. OSAD 

se nadále věnuje organizaci vzdělávacích akcí pro diabetology, organizoval workshop pro 

ambulantní diabetology, který proběhl v Praze v listopadu 2022 a který byl věnován aktuální 

problematice financování péče, dodatku provozního řádu pro hygienu o nakládání s odpady a 



nasmlouvání výkonů vyšetřování očního pozadí atd. Během 59. DD v Luhačovicích organizuje 

výbor OSAD Sympozium k implementaci nových výkonů do diabetologických ambulancí s 

panelovou diskusí. Výbor OSAD se účastní dohodovacích řízení, která probíhají mezi skupinou 

poskytovatelů mimoústavní ambulantní specializované péče, vysokoškolsky vzdělaných 

pracovníků ve zdravotnictví (tzv. segment ambulantních specialistů) a zdravotními 

pojišťovnami o výši úhrad. Pro rok 2023 nedošlo k dohodě, pro rok 2024 nyní jednání probíhají. 

Počet členů OSAD stále narůstá, aktuálně má 126 členů. Závěrem dr. Szabó pozvala na 1. 

ročník Kongresu OSAD, který se bude konat ve dnech 24.-25.11.2023 v Praze. 

 

 

Ad 5. Zpráva o činnosti podiatrické sekce.                                                              Dr. V. Fejfarová 

 

       Dr. Fejfarová seznámila se složením výboru sekce, v současné době je předsedkyní Dr. 

Fejfarová, místopředsedkyní Dr. Piťhová, členy výboru jsou prof. Jirkovská, dr. Jirkovská, dr. 

Koliba, Dr. Sixta a Bc. Kůsová. V současnosti má sekce 99 členů. Aktuálně je v ČR 38 aktivních 

podiatrických ambulancí. Jednou ze základních aktivit podiatrické sekce je zlepšení finanční 

rentability podiatrické péče v těchto ambulancích, a proto se výbor sekce nadále snaží vytvářet 

nové zdravotnické výkony. Od roku 2022 je v platnosti výkon 13028 (je ohodnocen na 831 

body) - Vstupní vyšetření pacienta v podiatrické ambulanci, dále je již schválen nový edukační 

podiatrický výkon, který bude v platnosti od roku 2024 - Edukace pro pacienta s aktivním 

syndromem diabetické nohy. Nově se pro specializaci diabetologie (103) podařilo nasdílet 

následující výkony: 67115 – Pedobarografie a 67116 – Vyšetření nohou, statiky a dynamiky 

chůze počítačovým pedobarografem. Tyto výkony by měly být nasmlouvány všem podiatrům, 

kteří absolvovali patřičné vzdělání v rámci IPVZ kurzů (Podiatrie I a II). Ve spolupráci s Českou 

podiatrickou společností se podařilo vyjednat se zástupci VZP příspěvek na přístrojové 

ošetření nohou pro osoby s diabetes mellitus do výše 3000 Kč. Další oblastí, které se výbor 

věnuje, je vzdělávání v podiatrii. Nadále probíhá vzdělávání všeobecných sester v podiatrii na 

kurzech pořádaných IKEM ve spolupráci s Podiatrickou sekcí a certifikovaných MZ ČR (vede Dr. 

Fejfarová). Sekce organizuje IPVZ kurzy: Prevence syndromu diabetické nohy pro praktické 

lékaře a ostatní ambulantní specialisty (Galen symposion – Dr. Fejfarová, prof. Jirkovská, Dr. 

Piťhová, Dr. Koliba), Odbornou stáž v podiatrii pro chirurgy (prim. Sixta, Dr. Sutoris), kurz 

Hojení ran (organizují členové předsednictva ČSLR a Dr. Fejfarová) a nově kurz Miniinvazivní 

chirurgie pro diabetology (prim. Sixta, Dr. Fejfarová). Výbor sekce provádí kontrolní činnost 

prováděním vnějších a vnitřních auditů. Vnitřní audit (byl realizován v roce 2022) prokázal, že 

pravděpodobně dochází ke dvojnásobení počtu vysokých amputací u osob se syndromem 

diabetické nohy oproti poslednímu vnitřnímu auditu z roku 2020, oproti očekávání byl 

dokumentován nízký výskyt ICHDK a nižší počet revaskularizačních výkonů. Dr. Fejfarová také 

prezentovala výsledky dotazníkového šetření podiatrické péče z pohledu ambulantních 

specialistů-diabetologů. Pouze 52,1 % diabetologů odesílá nemocného s novou ulcerací na 

podiatrii, 39,7 % na chirurgii, zbylí jinam. Nejčastěji dostávají pacienti termíny do podiatrických 

ambulancí na podiatriích do 3 týdnů. V současnosti probíhá rozsáhlá finanční multicentrická 



analýza z 10 podiatrických center, kde je sledováno 135 položek přímých nákladů (lokální 

terapie, ATB, odlehčení, práce zdravotníků) i nepřímých nákladů (doprava, pracovní 

neschopnosti, převazy domácí péčí apod…). Pro následující období výbor sekce plánuje 

dokončení finanční analýzy a koncepce podiatrické péče, budou probíhat jednání se zástupci 

plátců o podpoře vzniku nových podiatrických ambulancí, pravděpodobně bude provedena 

úprava pravidel vnitřních a vnějších auditů podiatrických ambulancí, zaváděny nové výkony, 

zejména příprava výkonu pro stanovení TBI a sdílení výkonu pro kvantitativní stanovení CRP, 

revitalizace Doporučeného postupu pro prevenci, diagnostiku a terapii SDN ČDS z roku 2016. 

 

Ad 6.  Činnost technologické sekce.                                                                                  Dr. J. Šoupal 

 

       Výbor technologické sekce má od října 2022 nové složení. Předsedou byl zvolen je Dr. J. 

Šoupal, místopředsedou prof. Z. Šumník, členy výboru jsou prof. Prázný, Mgr. Hásková, dr. 

Bém, Bc. Čechová, dr. Kožnarová, prof. Haluzík, dr. Sochorová, prof. Rušavý, dr. Petruželková, 

dr. Šilhová, dr. Krčma. Podařilo se vytvořit výkony pro screening diabetické retinopatie, které 

jsou interními výkony pojišťoven.  Pro získání výkonu je kromě přístrojového vybavení nutno 

absolvovat certifikovaný kurz ČDS. Dále dr. Šoupal referoval o schválení úhrady senzorových 

technologií (CGM i FGM) pro všechny pacienty s DM léčené intenzifikovanou inzulínovou 

léčbou (mimo již zavedené úhrady pro osoby s DM 1. typu). 

 

Ad 7.  Zpráva o činnosti sekce pro dětský diabetes.                                                 prof. Z. Šumník 

  

       Výbor v uplynulém roce pracoval ve složení prof. Šumník, dr. Škvor, Dr. Petruželková. 

Sekce pořádala v březnu 2023 tradiční konferenci Dětská diabetologie, konala se za hojné 

účasti dětských diabetologů a členů jejich týmů (rekordních 160 účastníků). Na podzim 2022 

pořádala sekce již 3. ročník konference Diakongres pro pacienty a lékaře, zejména zaměřený 

na technologická témata. S podporou ČDS pokračuje projekt ČENDA s rekordním počtem dat 

o kontrole diabetu v pediatrické populaci. Z dat mj. vyplývá, že v posledních letech, zejména 

díky technologiím, došlo ke zlepšení kontroly DM u dětí (dle HbA1c z dat registru je 

dokumentován od r. 2013 pokles z cca 66 na 52 mmol/mol) a ČR je v současnosti mezi 

nejlepšími v mezinárodním srovnání registrů dětských pacientů. Dětská diabetologická centra 

jsou rozdělena na centra vyššího a nižšího typu, celkem funguje 19 pracovišť a pokrývají téměř 

celou ČR.  

 

 

Ad 8. Zpráva o činnosti psychologické pracovní skupiny.                                  Dr. J. Štefánková 

 

       Psychologická pracovní skupina uspořádala již 15. ročník Mezioborového sympozia 

diabetologických týmů s hojnou účastí, bylo téměř 110 registrovaných účastníků. Hlavním 

tématem bylo sdílení zodpovědnosti za úspěch léčby. V prosinci byl diabetologům 

distribuován psychologický dotazník, dle výsledků průzkumu mj. 53 % lékařů v praxi 



spolupracuje s psychologem, event. psychiatrem. Za důležitý výstup považuje dr. Štefánková 

informaci, že 90 % lékařů by v budoucnu uvítalo školení, jak komunikovat s pacienty, jak 

předcházet konfliktům a jak adekvátně řešit krizové situace a že cca 70 % dotazovaných lékařů 

by mělo zájem o ucelený výcvik (kurz) věnovaný psychologickým aspektům komunikace 

s pacientem. V návaznosti na toto se podařilo získat podporu výboru ČDS pro pilotní projekt 

Komunikace v diabetologické ambulanci, vytvořený psychologickou pracovní skupinou, který 

by byl realizován na podzim 2023.  Iniciálně by se jednalo o seminář vedený workshopovou 

formou s nacvičováním situací pro cca 15 účastníků (do budoucna se plánuje rozšířit), pro 

zájemce je možnost přihlášení na e-mail diapsycho@email.cz. Dr. Štefánková účastníky 

pozvala na 16. ročník Mezioborového sympozia diabetologických týmů, který se bude konat 

22.-23.3.2024.  

 

Ad 9. Zpráva o činnosti pracovní skupiny pro těhotné.                                              Dr. H. Krejčí 

 

       Dr. Krejčí referovala o aktivitách sekce, zejména o aktualizaci webových stránek 

tehotenskacukrovka.cz a o vytvoření nových stránek diamama.cz, které těhotným 

poskytují ucelené edukace ve formě krátkých videí a prezentace zaměřené mj. na prevenci DM 

2. typu, tipy na jídelníčky. Nově je možnost sdílení ve facebookové skupině a připravuje se také 

mobilní aplikace pro těhotné s diabetem.  Skupina pracuje také na aktualizaci a tvorbě 

edukačních materiálů pro těhotné pacientky s DM 1. typu, nově je k dispozici i pro pacientky 

s DM 2. typu.   

 

 

Ad 10. Zpráva o činnosti sekce sester.                                                                    Bc. R. Říhánková 

       V loňském roce proběhly volby do výboru sekce, výbor pracuje ve stejném složení, novou 

předsedkyní je Bc. Kateřina Čechová. Zásadní aktivitou je podpora vzdělávání diabetologických 

sester a příprava konferencí pro sestry pracující v diabetologii, dále podpora edukačních akcí 

směrem k laické veřejnosti. Nyní výbor sekce pracuje na aktualizaci doporučení dietních a 

režimových zásad pro osoby s diabetem. 

 

Ad 11. Zpráva pokladníka o hospodaření ČDS.                                               Dr. J. Zemanová 

 

       Dr. Zemanová prezentovala členům shromáždění zprávu o hospodaření České 

diabetologické společnosti ČLS JEP za rok 2022. Hospodaření v roce 2022 skončilo 

s pozitivním výsledkem. Stav účtu společnosti byl k 1.1.2022 ve výši 23 932 252 Kč, 

k 1.1.2023 byl ve výši 26 146 634 Kč. Nejvyššími nákladovými položkami byly projekt ČENDA, 

dar nadaci Člověk v tísni, podpora mladých lékařů aktivně se účastnících zahraničních 

konferencí a správa webu ČDS. Nejvýznamnějším příjmem jsou pořádané konference a 

členské příspěvky společnosti.  

mailto:diapsycho@email.cz
http://tehotenskacukrovka.cz/
http://www.diamama.cz/


 

  

Ad 12. Zpráva Revizní komise ČDS.                                                                 MUDr. A. Adamíková 

 

       Revizní komise se v období 04/2022-04/2023 účastnila všech zasedání výboru ČDS a 

nebyly shledány žádné rozpory se stanovami ČDS ČLS JEP. Revizní komise projednala zprávu o 

hospodaření, neshledala žádné závady a zprávu schválila. Revizní komise 1x řešila otázku stran 

postupu při hlasování per rollam a doporučila postup v souladu se stanovami ČLS JEP. 

 

Ad 13. Diskuse.                                                                                                              prof. M. Prázný 

 

Do diskuse se nikdo z přítomných členů shromáždění nepřihlásil. 

 

Ad 14. Návrh a schválení usnesení členů shromáždění.                                           prof. J. Škrha 

 

       Návrhová komise se vyjádřila k předloženým zprávám, nebyly vysloveny žádné připomínky 

od členů shromáždění. Komise navrhla souhrnné usnesení ke všem projednávaným bodům 

programu v následujícím znění: 

 

1. Členská schůze vzala na vědomí zprávu předsedy o činnosti výboru ČDS ČLS JEP za 

období 04/2022-04/2023, zprávu sekcí a pracovních skupin ČDS. 

2. Členská schůze vzala na vědomí a schválila zprávu o hospodaření ČDS a zprávu Revizní 

komise ČDS. 

3. Členská schůze ukládá výboru ČDS pokračovat v jednání se zástupci státních orgánů, 

plátců a ostatními odbornými společnostmi ve prospěch české diabetologie. 

 

 

Předseda ČDS nechal o výše uvedeném usnesení hlasovat shromáždění. Členové́ shromáždění 

v hlasování toto schválili, nikdo nebyl proti.  

 

 

 

15. Ukončení schůze.                                                                                                     prof. M. Prázný 

 

       Členskou schůzi uzavřel předseda výboru ČDS, poděkoval členům shromáždění za práci a 

popřál všem zúčastněným hodně̌ úspěchů do dalšího období. 

 

V Luhačovicích, dne 28.04.2023  

 



Zapsal: MUDr. Milan Flekač, Ph.D. 

Za správnost: prof. MUDr. Jan Škrha, DrSc., MBA  

prof. MUDr. Martin Prázný, CSc., Ph.D., předseda výboru ČDS ČLS JEP 

 

Rozdělovník: 

Výbor ČDS 
Předsednictvo ČLS JEP 


